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Foaie  duminicală  a parohiei “Învierea Domnului ”, cartierul Dacia, Iaşi                    

 
 

„Pe acestea se cuvenea să le faceţi şi pe acelea să nu le lăsaţi” (Luca 11: 42). 
 

Aceste cuvinte ale Mântuitorului se referă la lege şi la milă. 

În sufletele fariseilor şi sectarilor legea şi mila nu se pot afla împreună, 

pentru că ei înşişi nu pot să împlinească şi legea lui Dumnezeu şi să arate şi 

milă, vrând să se certe tot timpul şi să întrebe care din cele două este mai 

importantă. Adică ei vor de una să se ţină iar pe cealaltă să nu o mai facă. 

Fariseii respectau Legea în litera ei, nevoind nici să ştie de milă sau de 

iubirea de oameni. Sectanţii se laudă că respectă dreptatea lui Dumnezeu, şi 

nici nu vor să audă de prescripţiile Bisericii. 

Ortodoxia este plinătatea credinţei creştine. 

Biserica recomandă ca pe aceasta să o facem şi pe aceea să nu o lăsăm. 

Biserica este foarte atentă cu prescripţiile exterioare ale credinţei, 

întocmai ca omul care păşeşte cu grijă printre vase de pământ, atent să nu le  

spargă. Biserica este încă şi mai atentă atunci când este vorba de dreptatea şi mila lui Dumnezeu, 

întocmai ca omul care, păşind printre mulţime de vase de lut, le preţuieşte şi le protejează, nu din 

cauza lutului din care sunt făcute, ci din cauza băuturii foarte scumpe care se află în ele. Vasele 

goale care nu conţin nici un fel de băutură sunt la fel de lipsite de importanţă ca şi prescripţiile 

legaliste ale fariseilor. Dar o băutură, dacă o depozitezi aiurea, înseamnă că o risipeşti pentru că 

nu o torni în vasele desemnate să o păstreze. 

Astfel că în Ortodoxie nu există unilateralism, aşa cum nu a existat nici în Mântuitorul Hristos. 

Mântuitorul vorbeşte cu Ioan Botezătorul, din care răsuflă însăşi dreptatea şi mila lui 

Dumnezeu, şi îi spune că trebuie împlinită toată Legea; însă fariseilor, împlinători goi ai unei 

Legi pe care ei înşişi o fac goală, pentru că nu au în vedere dreptatea şi mila lui Dumnezeu, El le 

spune: „Căci milă voiesc, iar nu jertfă!” (Osea, 6: 6). Este vădit că este mai important să faci ceea 

ce este absolut necesar mai înainte ca să faci ceea ce nu poţi lăsa nefăcut. Dar de aici nu urmează 

că ceea ce este secundar este şi inutil. În organismul uman, există multe organe vitale şi multe 

organe care nu sunt vitale, dar care doar împreună fac corpul omului. 

O, Doamne Necuprinse, nu ne lăsa să fim unilaterali, ci ajută-ne să împlinim Toată voia Ta! 

Căci a Ta este slava şi mulţumirea în veci, Amin! 

(Sfântul Nicolae Velimirovici,  Proloagele  de  la  Ohrida) 

 

 

Sf.N.Velimirovici 

icoană 


